

La Fabril statement	Comunicado de La Fabril
<p>In response to the letter made public by Cero Tolerance Initiative and having sought advice from a range of close stakeholders, La Fabril group would like to announce that it is willing to find a solution to the conflict it has with the San Javier community through a participatory process that includes open communication.</p> <p>La Fabril group since its origin has been and is committed to continue managing its operations in an environmentally and socially responsible way. Since 2000, when La Fabril started investing in San Lorenzo, the company has applied a sustainable approach to managing its business, and one important milestone occurred in March 2018, when it launched its sustainability policy, aligned with NDPE policy, where it emphasized its commitment to respecting the rights of communities, and maintaining open and transparent dialogue with them. The policy also states that when conflicts with communities arise, the company will look at resolving conflicts and complaints in an open, transparent and participatory manner.</p> <p>As is public knowledge, at the end of 2019, an incident occurred between Energy Palma, a company under the La Fabril group, and the San Javier community over a land tenure issue. As part of the conflict, community members from San Javier blocked the only road that connects the mill with the company's palm plantations for a period of approximately four months, risking the jobs of our employees. In response to this, in September 2020, Energy Palma filed a lawsuit for damages against the organizers of such blockage. The legal route was adopted because the company felt that there was a legal violation of its own rights to freedom of movement, causing significant economic loss. However, La Fabril and Energy Palma would like to publicly state that they are open to an extrajudicial direct dialogue with the communities with the aim of finding a solution to the conflict.</p> <p>This includes putting in place necessary mechanisms that allow all parties to find joint solutions. To this end, the company is willing to work with a new impartial mediator to facilitate the process and commits to</p>	<p>En respuesta a la carta hecha pública por la Iniciativa Tolerancia Cero y habiendo buscado el asesoramiento de una serie de partes interesadas cercanas, el grupo La Fabril desea anunciar que está dispuesto a encontrar una solución al conflicto que tiene con la comunidad de San Javier a través de un proceso participativo que incluye una comunicación abierta.</p> <p>El grupo La Fabril desde su origen ha tenido y tiene el compromiso de seguir gestionando sus operaciones de forma ambiental y socialmente responsable. Desde el año 2000, cuando La Fabril comenzó a invertir en San Lorenzo, la empresa ha aplicado un enfoque sustentable en la gestión de sus negocios, y un hito importante ocurrió en marzo de 2018, cuando lanzó su política de sustentabilidad, alineada con las políticas NDPE, donde enfatizó su compromiso a respetar los derechos de las comunidades y mantener un diálogo abierto y transparente con ellas. La política también establece que cuando surjan conflictos con las comunidades, la empresa buscará resolver los conflictos y reclamos de manera abierta, transparente y participativa.</p> <p>Como es de conocimiento público, a finales de 2019 se presentó un incidente entre Energy Palma, empresa del grupo La Fabril, y la comunidad de San Javier por un tema de tenencia de la tierra. Como parte del conflicto, comuneros de San Javier bloquearon el único camino que conecta la extractora con las plantaciones de palma de la empresa por un período aproximado de cuatro meses, poniendo en riesgo el trabajo de nuestros empleados. En respuesta a esto, en septiembre de 2020, Energy Palma presentó una demanda por daños y perjuicios contra los organizadores de dicho bloqueo. Se adoptó la vía legal porque la empresa consideró que había una violación legal de sus propios derechos a la libertad de circulación, lo que provocó una pérdida económica importante. Sin embargo, La Fabril y Energy Palma quieren manifestar públicamente que están abiertos a un diálogo extrajudicial directo con las comunidades con el objetivo de encontrar una solución al conflicto.</p> <p>Esto incluye establecer los mecanismos necesarios que permitan a todas las partes encontrar soluciones conjuntas. Con este fin, la empresa está dispuesta a trabajar con un nuevo mediador imparcial para facilitar el proceso y se compromete</p>

continue communicating with its stakeholders about progress. A new action plan will be consequently developed and shared publically. La Fabril will seek the support of a third party to implement it.	a continuar comunicándose con sus grupos de interés sobre el progreso. En consecuencia, se desarrollará y compartirá públicamente un nuevo plan de acción. La Fabril buscará el apoyo de un tercero para implementarlo.
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------	--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------